




























INUIT ATAQ TIGIlT 
INATSISARTUNI 

Aasiaat 17. januar 2017 

I henhold til § 37 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 
til Naalakkersuisut: 

1. Kan det bekræftes, at der kun aftages omkring 60 % af den energi Nukissiorfiit producerer? 

Forstået på den måde, at kun omkring 40 % af den energi som Nukissiorfiit producerer bliver 

til elektricitet, mens resten går til spilde. 

a. Såfremt det ikke er tilfældet, hvor mange % bliver udnyttet? 

b. Hvad er grunden til at hele den producerede energi ikke bliver brugt? 

c. Hvad er værdien af den producerede energi, der ikke udnyttes i byer hvor der er vand

kraftværk? 

d. Hvad er værdien af den producerede energi, der ikke udnyttes i byer hvor der er energi

produktion ved hjælp af dieselgeneratorer? 

2. Hvilke initiativer har Naalakkersuisut iværksat for at udnytte hele den energi som Nukissiorfiit 

producerer? 

3. Er det rigtigt at den overskydende energi som der produceres ellers kunne benyttes til op

varmning? 

a. Såfremt dette bekræftes, hvad skal der til for at kunne udnytte denne? 

b. Hvad er grunden til at den overskydende energi ikke benyttes til opvarmning? 

c. Hvad er nødvendigt for at den overskydende energi kan bruges til opvarmning? 

4. Hvad er samfundets omkostninger for den energi der ikke udnyttes? 

5. Hvis den energi der fremstilles, men som går til spilde, bliver benyttet til opvarmning, vil 

Naalakkersuisut vurdere dette som rentabelt? 

6. Hvor store omkostninger vil man have for at udnytte den energi som går til spilde til opvarm- . 

ning i lIulissat, Qasigiannguit, Aasiaat, Sisimiut, Maniitsoq, Nuuk samt Qaqortoq? 

a. Anser Naalakkersuisut denne tilslutning som værende rentabelt fremadrettet? 

b. Hvor mange år vil der gå, før sådanne tilslutninger bliver rentable? 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

Vi blev af kilder der har kendskab til Nukisiorfiit oplyst, at Nukissiorfiit kun udnytter omkring 
60 % af den energi de fremstiller. 

Hvis vi eksempelvis tager Aasiaat som eksempel, og Nukissiorfiit køber 100 liter olie til 
energifremstilling, er det kun 60 liter der benyttes til fremstilling af energi og den reste
rende 40 liter går til spilde. 
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Jeg har ligeledes forstået at den energi der fremstilles af de resterende 40 liter, ellers kunne 
benyttes til opvarmning. 

Det vil være stærkt beklageligt hvis disse oplysninger passer. Denne energi som fremstilles 
men som går til spille kunne ellers udnyttes, den har også en værdi for samfundet. 

Hvis vi har et spild på 40 % af den energi vi fremstiller, så er dette ikke positivt for samfun
det - den gavner ikke samfundet og kan siges at være spild af penge for samfundet. Hvis 
det kan betegnes som ren spild og tab af energi der fremstilles, så er dette uacceptabelt. 

Vi skal have et mål for at kunne udnytte den energi vi fremstiller og vi skal iværksætte initi
ativer desangående. Hvis skal vende hver en sten og bane vej for bedre udnyttelse. 

De eksempler for Aasiaat er rene eksempler, som skal fremme forståelse for spørgsmålene. 

Er det rigtigt hvad disse kilder tæt på energiproduktionen melder ud? Jeg finder det inte
ressant at forfølge dette videre. 

Hvis disse kilders oplysninger er korrekte, så har vi folkevalgte en vigtig opgave foran os. 
For vort land og dets befolkning. 

Derfor fremsætter jeg mine spørgsmål med disse begrundelser. 

Jeg ønsker at mine spørgsmål besvares inden for 10 arbejdsdage. 
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Inuussulissarsiomermut. Suliffeqarnermut. Niuernermut. Nukissiuuteqamermut Nunanullu 

allanut Naalakkersuisoq 

. ::: ..... 5','Sl. 

Naalakkersuisoq for Erhverv. Arbejdsmarked. Handel. Energi og Udenrigsanliggender GOVERNMENT OF GREENLAND 

Peter Olsen 

Medlem af Inatsisartut 

Indgået 

27 JAH. 2011. 
NAMMINERSORLUTIK OQARTUSSAT 

GR0NLAI"-JDS SELVSTYRE 
INATSISARTUT ALLATTOQARFIAT 

BUREAU FOR II\JATS!SARTUT 
SOX 1060 - 3900 NUUK 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 035/2017 om udnyttelse af overskudsenergi i Nukissiorfiits 
energiproduktion 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1 har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut om udnyttelse af overskudsenergi i Nukissiorfiits energiproduktion . 
Spørgsmålet er henvist til besvarelse hos mit område. 

1. Kan det bekræftes, at der kun aftages omkring 60 % af den energi Nukissiorfiit 

producerer? Forstået på den måde, at kun omkring 40 % af den energi som 

Nukissiorfiit producerer bliver til elektricitet, mens resten går til spilde. 

Nukissiorfiit producerer kun den energi, der efterspørges. Det kan således ikke 

bekræftes, at der kun aftages 60 % af den energi (el og varme), som Nukissiorfiit 

producerer. 

Elproduktionen svarer altid til den aktuelle efterspørgsel. Der vil i enhver 

energiproduktion opstå varmetab, som ikke umiddelbart kan udnyttes, og derfor 

reelt udgør et tab. Størrelsen heraf varierer fra anlæg til anlæg. Vandkraftanlæg 

har den bedste udnyttelsesgrad. 

Ved elproduktion på dieselelværker dannes der i processen en del varme. Det 

betyder, at energiindholdet i brændstoffet ikke kan udnyttes 100 % til 

elproduktion. Overskudsvarme fra dieselmotoren - udstødsgas, kølevand etc. 

omdannes i størst muligt omfang i varmevekslere til et værdifuldt biprodukt, som 

Nukissiorfiit, hvor muligt, bruger som fjernvarme. 

På dieselelværkerne er udnyttelsesgraden som udgangspunkt ca . 40 %. Hvis 

energien i motorens overskudsvarme nyttiggøres som fjernvarme, udnyttes 

energien i brændstoffet endnu bedre. Dermed bliver udnyttelsesgraden højere

op mod 80 % afhængig af anlæggets alder, tilstand m.v. Der vil altid være varme, 

der ikke kan opfanges og udnyttes. Det er desuden i nogle tilfælde ikke rentabelt at 

etablere fjernvarmeforsyning, idet udgifterne til etablering af fjernvarmenet mv. 

overstiger gevinsterne ved udnyttelsen af overskudsvarmen. 

Det skal desuden bemærkes, at el i de fleste vandkraftbyer også bruges til 

produktion af elvarme. Det er en mulighed, når kapaciteten på vandkraftværket 

ikke udnyttes fuldt ud til produktion af den almindelige efterspørgsel på el. Det er 
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en fordel disse steder at øge brugen af elvarme, så vandkraftværket udnyttes bedst 

muligt. 

a. Såfremt det ikke er tilfældet, hvor mange % bliver udnyttet? 

Det er forskelligt fra lokalitet ti/lokalitet, hvor høj anlæggenes udnyttelsesgrad er. 

Generelt kan det siges, at kraftvarmeværker, der både forsyner forbrugerne med el 

og varme, har udnyttelsesgrader på op mod 80 %. Elværker, der alene producerer 

el, har udnyttelsesgrader på omkring 40 %. 

b. Hvad er grunden til at hele den producerede energi ikke bliver brugt? 

Der henvises til besvarelsen ovenfor og besvarelsen af spørgsmål 2. 

c. Hvad er værdien af den producerede energi, der ikke udnyttes i byer hvor der 

er vandkraftværk? 

Som beskrevet ovenfor producereres der alene den el, der efterspørges. 

Nukissiorfiit har iværksat yderligere tiltag med henblik på at optimere og udbrede 

udnyttelsen af el produceret på vandkraft til varmeformål. Dette sker i 

koordination med lokale repræsentanter fra kommunerne samt de omgivne 

samfund. 

d. Hvad er værdien af den producerede energi, der ikke udnyttes i byer hvor der 

er energiproduktion ved hjælp af dieselgeneratorer? 

Varmen er som nævnt et biprodukt af elproduktionen. Det er en fordel, når varmen 

kan nyttiggøres, men det vil ikke være muligt og rentabelt at gøre dette fuldt ud. 

Der er tidligere lavet et estimat for værdien af den varme, der teoretisk set kunne 

benyttes som fjernvarme, men ikke bliver det i dag. Der henvises til svaret på § 37 

spørgsmål nr. 2015_210. Det skal dog understreges, at der ved denne beregning 

ikke er taget hensyn til, at det mange steder ikke vil være en fordel for samfundet 

at etablere fjernvarme, fordi investeringerne vil overstige de økonomiske gevinster 

ved dette. De nævnte 39 mio. kr. er således ikke et udtryk for en mulig gevinst for 

samfundet. 

2. Hvilke initiativer har Naalakkersuisut iværksat for at udnytte hele den energi som 

Nukissiorfiit producerer? 

Nukissiorfiit har stort fokus på at udnytte overskudsvarmen fra elværker, herunder 

sikre, at dette sker i koordination med den producerede varme fra de kommunale 

affaldsforbrændingsanlæg. Nukissiorfiit udbygger løbende fjernvarmenettene, 

opfordrer kunder til at tilslutte sig fjernvarme samt samarbejder med kommunerne 

om udnyttelse af varme fra affaldsforbrændingsanlæggene. 

I byerne er det ofte rentabelt at etablere fjernvarmenet, der omfatter en stor del af 

husstandene. I bygder er dette i nogle tilfælde ikke rentabelt, fordi mængden af 

overskudsvarme er begrænset, og/eller fordi husstandene er placeret så spredt, at 

investeringerne i fjernvarmenet ikke er økonomisk fordelagtige. I disse tilfælde 
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undersøger Nukissiorfiit, om det kan være en fordel blot at forsyne de 

nærtliggende større bygninger med fjernvarme, fx butik eller servicehuse. 

I forhold til udnyttelse af overskudskapacitet på vandkraftværkerne har 

Nukissiorfiit fokus på at øge brugen af elvarme - enten ved etablering af centrale 

eikedier eller ved at få flere kunder til at bruge elvarme. 

3. Er det rigtigt at den overskydende energi som der produceres ellers kunne 

benyttes til opvarmning? 

a. såfremt dette bekræftes, hvad skal ger til for at kunne udnytte denne? 

b. Hvad er grunden til at den overskydende energi ikke benyttes til 

opvarmning? 

c. Hvad er nødvendigt for at den overskydende energi kan bruges til 

opvarmning? 

Der henvises til besvarelsen af spørgsmål 1 og 2. 

Nukissiorfiit leverer i dag fjernvarme og/eller elvarme følgende steder: Nanortalik, 

Qaqortoq, Narsaq, Paamiut, Nuuk, Maniitsoq, Sisimiut, Aasiaat, Qasigiannguit, 

lIulissat, Uummannaq, Upernavik og Qaanaaq. 

4. Hvad er samfundets omkostninger for den energi der ikke udnyttes? 

Der henvises til besvarelsen af spørgsmål 1 d. 

5. Hvis den energi der fremstilles, men som går til spilde, bliver benyttet til 

opvarmning, vil Naalakkersuisut vurdere dette som rentabelt? 

Det har høj prioritet hos Naalakkersuisut såvel som Nukissiorfiit at sikre, at 

overskudsvarme fra elproduktion udnyttes til fjernvarme i det omfang, det er 

rentabelt. Der foretages konkrete vurderinger af forholdene de enkelte steder, før 

det afgøres, om det er rentabelt at investere i den nødvendige infrastruktur til 
distribution af fjernvarme. Der henvises i øvrigt til besvarelsen af spørgsmål 2. 

6. Hvor store omkostninger vil man have for at udnytte den energi som går til spilde 

til opvarmning i lIulissat, Qasigiannguit, Aasiaat, Sisimiut, Maniitsoq, Nuuk samt 

Qaqortoq? 

a. Anser Naalakkersuisut denne tilslutning som værende rentabelt 

fremadrettet? 

b. Hvor mange år vil der gå, før sådanne tilslutninger bliver rentable? 

I de omtalte byer benyttes fjernvarme og/eller elvarme. Generelt kan det siges, at 

der ikke spildes varme i vandkraftbyerne, og at overskudsvarme så vidt muligt 

udnyttes i byer med dieselelværker. 
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Afslutningsvis skal det bemærkes, at Naalakkersuisut har iværksat udarbejdelsen af 

en energisektorplan. En vigtig del af den opgave bliver, at sikre varmen der 

genereres i forbindelse med el produktion udnyttes bedst muligt. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med ven~ig hils~n 

\rHhlG~' ); !ttUClkwl/ 
~ittus ~aukits~~.1 
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I 
I n a t s i s a rt u n i 

Aasiaat 15. februar 2017 

I henhold til § 37 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål 
til Naalakkersuisut: 

1. I forbindelse med § 37 spørgsmål nr. 210/2015, har man blandt andet 
svaret: "Nukissiorfiit er f.eks. ved at færdiggøre fjernvarmekort over de 
største byer." Hvad er status på dette arbejde? Er arbejdet færdigt og 
uddelt? 

a. såfremt den er færdig og uddelt, hvordan bruges det? Benyttes 
den hyppigt? 

2. I forbindelse med § 37 spørgsmål nr. 035/2017 har man under spørgs
mål 2 blandet andet svaret: "Nukissiorfiit udbygger løbende fjernvarme
nettene, opfordrer kunder til at tilslutte sig fjernvarme samt samarbej
der med kommunerne om udnyttelse af varme fra affaldsforbrændings
anlæggene." så til spørgsmålet: Hvor langt er man nået med udviklin
gen? 

a. Hvor mange har man tilsluttet ti l fjernvarmenettet siden 2013? 
3. Hvor stor er den energi der fremstilles i I1ulissat, Qasigiannguit, Aasiaat, 

Sisimiut, Maniitsoq, Nuuk og Qaqortoq der ikke udnyttes, men som kun
ne benyttes til opvarmning? (fjernvarme og opvarmning via el) 

4. Hvor stor er andelen af dem der ikke er tilsluttet fjernvarme eller som 
bliver opvarmet af el i de førnævnte byer? Hvor stor en del af byerne er 
stadigvæk ikke tilsluttet? 

5. såfremt man skulle tilslutte dem der nævnes i spørgsmål 2, hvad vil så
dan en tilslutning koste landskassen? 

6. Anser Naalakkersuisut en sådan tilslutning fremadrettet som værende 
rentabel? 

7. I hvor mange år ville en sådan investering afskrives? 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse 
Vi skal til stadighed arbejde for og have målsætning om at udnytte al den energi vi fremstil
ler. Vi skal gennemgå alle de forhindringer der findes for at bane vej for en bedre udnyttel
se. 

Blandet andet med det for øje har jeg fornyligt fremsendt et § 37 spørgsmål, som er blevet 
besvaret fornylig. Dette spørgsmål har nummer 035/2017. 

Jeg takker for besvarelserne. Desuagtet anser jeg ikke besvarelsen af spørgsmål nr. 6 som 
værende fyldestgørende. 

Kort sagt har man i besvarelsen nævnt, at man i ovennævnte byer benytter sig af fjernvar
me og el-opvarmning. 
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Dette er i sig selv korrekt! men vi ved ligeledes at man i disse byer kun benytter sig af disse 
i nogle dele af byerne, hvorfor der ikke er mulighed for fjernvarme og elvarme i store dele 
af byerne! idet man ikke har udlagt net til alle dele af byerne. 

Den første besvarelse er upræcist besvaret og for at f~ en klarere besvarelse fremsætter jeg 
hermed nye spørgsmål. 

Dette for at få klarlagt om hvor store dele af disse byer som endnu ikke er tilsluttet nettet 
og for at få klarlagt hvor meget det vil koste Landskassen at rå tilsluttet disse. 

Med disse begrundelser fremsætter jeg hermed mine spørgsmål. 

Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage. 
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Inuussutissarsiornermut. Suliffeqarnermut. Niuernermut. Nukissiuuteqarnermut Nunanullu 

allanut Naalakkersuisoq 

N/\A LAKKERSU I SUT 

Naalakkersuisoq for ErhvelV. Arbejdsmarked. Handel. Energi og Udenrigsanliggender GOVERNMENT OF GREENLAND 

Peter Olsen 
Medlem af Inatsisartut 

Svar af § 37 spørgsmål nr. 2017/087 om fjernvarme og fjernvarmekort 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37, stk. 1 har du fremsat spørgsmål til 

Naalakkersuisut vedrørende fjernvarme og fjernvarmekort. Spørgsmålene er henvist til 

besvarelse hos mit område. 

1. I forbindelse med § 37 spørgsmål nr. 210/2015, har man blandt andet svaret: 

Svar: 

"Nukissiorfiit er f.eks. ved at færdiggøre fjernvarmekort over de største byer." Hvad 

er status på dette arbejde? Er arbejdet færdigt og uddelt? 

a. Såfremt den er færdig og uddelt, hvordan bruges det? Benyttes den hyppigt? 

Nukissiorfiit udarbejder kort over opvarmningsmuligheder, der viser, i hvilke områder af de 
større byer der kan benyttes henholdsvis fjernvarme, fast elvarme og afbryde lig elvarme. 
Disse fjernvarmekort bruges internt i Nukissiorfiit i det daglige arbejde, fx ved besvarelse af 
henvendelser fra kunder om, hvilke opvarmningsformer Nukissiorfiit tilbyder i de enkelte 
områder. Herudover anvendes kortene i forbindelse med den interne planlægning af 
udskiftning og udvidelse af varmeforsyningen. 

Kortene kan også være af interesse for eksterne parter som private kunder, kommuner og 
virksomheder. Derfor bliver kortene gjort tilgængelige på Nukissiorfiits hjemmeside, 
efterhånden som de er udarbejdet: https://www.nukissiorfiit.gl/business
relations/fjernvarme/opvarmning-nuuk/?Iang=da 

Status er, at der er offentliggjort kort over Nuuk, lIulissat, Qaqortoq, Aasiaat, Qasigiannguit og 
Sisimiut. Der foretages løbende opdatering og indtastning af kortene i forhold til indhentning 
og validering af datagrundlaget. 

2. I forbindelse med § 37 spørgsmål nr. 035/2017 har man under spørgsmål 2 

blandet andet svaret: "Nukissiorfiit udbygger løbende fjernvarmenettene, 

opfordrer kunder til at tilslutte sig fjernvarme samt samarbejder med 

kommunerne om udnyttelse af varme fra affaldsforbrændingsanlæggene." Så 

til spørgsmålet: Hvor langt er man nået med udviklingen? 

a. Hvor mange har man tilsluttet til fjernvarmenettet siden 2013? 
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Det er fortsat højt prioriteret af Nukissiorfiit at sikre, at restvarme fra elproduktion og 

affaldsforbrænding udnyttes bedst muligt, og at overskydende kapacitet på 

vandkraftværkerne benyttes til elvarme. Nukissiorfiit foretager hvert år væsentlige 

investeringer for at øge omsætningen af både fjernvarme og elvarme. 

Nukissiorfiit har de seneste tre år investeret i alt 33,5 mio. kr. i fjernvarmenet. Det 

dækker investeringer på 5 mio. kr. i Qaqortoq, 16 mio. kr. i Nuuk, 1,3 mio. kr. i 

Maniitsoq,9 mio. kr. i 5isimiut og 2,1 mio. kr. i Aasiaat. På nuværende tidspunkt er der 

bevilliget nye investeringer i fjernvarmenet på samlet ca. 43 mio. kr. Nukissiorfiit 

forventer at gennemføre projekterne indenfor planlægningsperioden. 

I forhold til elvarme er der foretaget investeringer i forstærkninger af elnettet, hvilket 

blandt andet skal sikre, at flere kunder kan tilbydes afbrydelig elvarme. I sammenhæng 

med vandkraftværket IlIulissat er der fx investeret 60 mio. kr. i elnettet og 

elektrokedier. I Nuuk er der etableret et 60 kV-net for ca. 160 mio. kr., og i Narsaq 

planlægges der i forbindelse med udvidelsen afvandoplandet til Qorlortorsuaq 

Vandkraftværk investeret ca. 30 mio. kr. i elnettet for at give mulighed for tilslutning af 

flere elvarmekunder. 

Der er sket en betydelig stigning i antallet af fjernvarmekunder. I januar 2017 har 

Nukissiorfiit faktureret over 1800 fjernvarmeregninger. I Januar 2013 var tallet omkring 

1300. Den største stigning i antal fjernvarmekunder er sket i Nuuk og Maniitsoq, hvor 

antallet af fjernvarmeregninger er steget med henholdsvis ca. 450 og 50 i perioden. 

Tallene dækker kun fjernvarmekunder, ikke elvarmekunder. Det skal desuden 

bemærkes, at tallene ikke fuldt ud afspejler antallet af husstande, der benytter 

fjernvarme. Det skyldes blandt andet, at Nukissiorfiit for en række boligblokke afregner 

varme samlet, og boligselskaberne derefterfordeler regningerne ud til de enkelte 

lejligheder i boligblokkene. 

3. Hvor stor er den energi der fremstilles i lIulissat, Qasigiannguit, Aasiaat, 

Sisimiut, Maniitsoq, Nuuk og Qaqortoq der ikke udnyttes, men som kunne 

benyttes til opvarmning? (fjernvarme og opvarmning via el) 

Svar: 

Det fremgår af nedenstående tabel, hvilke potentialer der er i de nævnte byer for øget 

udnyttelse af restvarme fra elproduktion og affaldsforbrænding samt øget udnyttelse 

af kapacitet på vandkraftværkerne til elvarme. Vurderingerne er baseret på, at 

kapaciteten alene kan udnyttes i en grad, så det ikke giver udfordringer for 

forsyningssikkerheden. 

By Fjernvarme/restvarme Afbrydelig elvarme 

lIulissat Ingen uudnyttet restvarme 5-12 MW 

Qasigiannguit Uudnyttet kapacitet på omkring 0,5 Har ikke vandkraft 
MW 

2 



Aasiaat Ingen uudnyttet restvarme Har ikke vandkraft 
Sisimiut Ingen uudnyttet restvarme Ingen uudnyttet kapacitet 
Maniitsoq Restvarmen udnyttes så meget, som Har ikke vandkraft 

den kan. Da der er 
affaldsforbrændingsanlæg, er der 
hen over sommeren en uudnyttet 
kapacitet på O,S MW. 

Nuuk Der planlægges gennemført tiltag, Har i sommerhalvåret en 
der sikrer bedre udnyttelse af uudnyttet kapacitet på 15 
fjernvarmen fra MW 
.affaldsforbrændingen. Dette skal ske 
ved at sammenbygge Nuussuaqs og 
Nuuks fjernvarmenet. 

Qaqortoq Ingen uudnyttet restvarme P.t. ingen uudnyttet 
kapacitet. Udvidelsen af 
vandoplandet til 
vandkraftværket kan 
medføre forøget kapacitet 
til udbredelse af elvarme i 
byen. 

4. Hvor stor er andelen af dem der Ikke er tilsluttet fjernvarme eller som bliver 

opvarmet af el i de førnævnte byer? Hvor stor en del af byerne er stadigvæk 

ikke tilsluttet? 

Svar: 

Af tabellen nedenfor fremgår estimater for antallet af fjernvarmekunder og 

elvarmekunder i de nævnte byer. Tallene er baseret på Nukissiorfiits faktureringer i 

januar 2017. Som nævnt i besvarelsen af spørgsmål 2 afspejler tallene ikke fuldt ud 

antallet af husstande. Det skyldes blandt andet, at Nukissiorfiit for en række 

boligblokke afregner varme samlet, og boligselskaberne derefterfordeler regningerne 

ud til de enkelte lejligheder i boligblOkkene. 

By Antal husstande Antal Antal 
ifølge Grønlands fjernvarmekunder elvarmekunder 
Statistik, 2017 

lIulissat 1736 85 36 

Qasigiannguit 446 25 -
Aasiaat - 1335 35 -
Slsimiut 2179 77 36 

Maniitsoq 991 125 -
Nuuk 7381 1207 2590 

Qaqortoq 1294 151 1 

5. Såfremt man skulle tilslutte dem der nævnes i spørgsmål 2, hvad vil sådan en 

tilslutning koste landskassen? 
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Svar: 

Nukissiorfiit vurderer løbende rentabiliteten i projekter vedrørende tilslutning af 

yderligere fjernvarme- og elvarmekunder. Der findes ikke en samlet vurdering af de 

forventede omkostninger til udnyttelse af de potentialer, der er nævnt i spørgsmål 2. 

Nukissiorfiit har som eksempel lavet en foreløbig overordnet vurdering af 

omkostninger ved tilslutning af husstande i lIulissat, Nuuk og Narsaq, der ikke i dag er 

tilsluttet fjernvarme eller elvarme. Ifølge disse beregninger vil de nødvendige 

investeringer i disse tre byer beløbe sig til omkring 100 mio. kr. Det skal bemærkes, at 

tilslutning til fjernvarmenettet er delvist kundebetalt og beregnes ud fra forventet 

forbrug og omkostningerne til etableringen. Af de nævnte 100 mio. kr. vil omkring 80 

mio. kr. blive dækket af de nye kunder og de resterende 20 mio. kr. af Nukissiorfiit. Der 

forventes en tilbagebetalingstid på under 5 år. Der foretages yderligere vurderinger af 

de enkelte projekter, inden det besluttes, om de skal gennemføres. 

6. Anser Naalakkersuisut en sådan tilslutning fremadrettet som værende 

rentabel? 

Svar: 

Der henvises til svaret på spørgsmålS. Nukissiorfiit gennemfører projekter, når 

beregningerne af de konkrete projekter viser, at de er rentable, og øvrige forhold ikke 

taler imod gennemførelse af projekterne. 

7. I hvor mange år ville en sådan investering afskrives? 

Svar: 

Der henvises til svarene på spørgsmålS og 6. Nukissiorfiit regner med en 

afskrivningstid på 25 år for fjernvarmeledninger. Som nævnt ovenfor viser foreløbige 

beregninger af omkostninger for tilslutning af kunder i lIulissat, Nuuk og Narsaq 

tilbagebetalingstider på under 5 år. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

4 



Inuussutissarsiornermut. Su/iffeqarnermut. Niuernermut. Nukissiuuteqamermut Naalakkersuisoq 
Naalakkersuisoq for Erhverv. Arbejdsmarked. Handel og Energi 

NAALAKKERSUISUT 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

Anlægsudvalget 

lIanngussaq 
BHag 2 

Supplerende oplysninger i forbindelse med behandlingen af FM2017/183 

I forlængelse af 1. behandlingen af FM2017/183, hvor der bl.a . blev fremført ønske om 

en vurdering af fordele og ulemper ved forslagets gennemførelse samt en belysning af 

de relaterede omkostninger, finder jeg anledning til at fremkomme med nogle 

supplerende oplysninger. 

Som bekendt blev der i forlængelse af behandlingen af FM2016/053 udarbejdet en 

redegørelse, som skulle indeholde en tidsplan for, hvornår alle landets kedel- og 

varmecentraler er overdraget til Nukissiorfiit, fra hhv. INI A/S, selvstyrets 

boligafdelinger, Mittarfeqarfiit mfl. Det var af flere årsager ikke muligt at indhente data 

og tilstandsvurderinger for de nævnte kedel- og varmecentraler inden for den givne 

tidsfrist. Det indhentede og til redegørelsen anvendte datagrundlag indeholder således 

ikke en komplet liste over kedel- og varmecentraler hos de nuværende ejere/brugere. 

Herudover har det ikke været muligt at skaffe en komplet tilstandsvurdering .af 

anlæggene. 

Jeg vil gerne understrege, at en tilstandsvurdering af anlæggene er nødvendig for at 

kunne vurdere de økonomiske konsekvenser ved overdragelse til Nukissiorfi it. Til 

eksempel kan nævnes at udskiftning af en kedel- og/eller varmecentral kan beløbe sig 

til flere mio. kr. - alt afhængig af størrelse. 

Jeg er enig i, at der skal findes en løsning der i økonomisk sammenhæng ikke stiller 

borgerne dårligere end i dag, herunder at der ikke sker forringelser i service og pris for 

varmen. 

Nukissiorfiit har oplyst, at det vil være mest hensigtsmæssigt med virkning fra 1. januar 

2018 at foretage en successiv overdragelse af kedel- og varmecentraler og at der bør 

indledes med anlæg, der er opvarmet med elektrokedler. Parallelt hermed 

gennemføres en løbende tilstandsvurdering af øvrige anlæg - med henblik på 

overdragelse i koordination med den nuværende ejer/bruger. Tidsperioden herfor vil 

være op til 4 år. 

Med hensyn til overdragelse af kedel- og varmecentraler fra Mittarfeqarfiit har 

Nukissiorfiit oplyst, at det vil være nødvendigt at oprette særskilte afdelinger hertil. 

Alternativt, at udlicitere opgaven til ekstern leverandør. Det skal i den forbindelse 
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bemærkes, at det ikke vil være muligt at overføre opgaverne til Nukissiorfiit 

medmindre der tilføres yderligere ressourcer - såvel økonomi som medarbejdere. 

Afslutningsvis har Nukissiorfiit oplyst, at det ikke har været muligt at få oplyst hvilke 

investerings- og driftsomkostninger de nuværende ejere/brugere har anvendt og/eller 

budgetteret med for området. Det kan derfor være risiko for at kedel- og 

varmecentralerne vil kræve en betydelig investering for at opfylde de af Nukissiorfiit 

pålagte forsyningssikkerhedskrav. En successiv overdragelse over flere år vil således 

være den mest optimale løsning. 

Med henblik på at sikre en mere optimal overdragelse finder Nukissiorfiit det 

nødvendigt, at de nuværende ejere/brugere pålægges at udfærdige en samlet 

opgørelse og tilstandsvurdering over de til rådighed værende kedel- og varmecentraler. 

Denne opgørelse skal kunne overdrages til Nukissiorfiit inden udgangen af 2017. 

Jeg håber, at An lægsudvalget vil tage ovenstående oplysninger med i dets videre 

behandling af forslaget. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 
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